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Slovo starosty
Vážení občané,
máme tu poslední vydaní „Sucho-
ložských listů“ v  letošním roce, 
což nám věští konec roku 2023. 
Ale není to jen konec roku, ale 
i začátek roku nového - roku 2024. 
Budeme slavit Vánoce – naroze-
ní spasitele Ježíše Krista, loučit se 
se starým rokem a vítat nový rok. 
Každý z nás se ohlédne za odchá-
zejícím rokem a zamyslíme se, co 
nás asi bude v  následujícím roce 
čekat. 
Myslím, že každému z nás pomůže, 
když bude aspoň trochu „VĚŘIT 

a BÝT VDĚČNÍ“. VĚŘIT, že se po 
všech těch věcech, co se v našem 
životě a ve světě děje, situace zlep-
ší, že se nám bude dařit v  práci, 
dětem ve škole, ve sportu, v rodin-
ných vztazích atd. Jednoduše my-
slet „POZITIVNĚ“. A  „BUĎME 
VDĚČNÍ“, protože si myslím, že 
se nemáme zas tak špatně. Stačí 
si jen uvědomit, že věci, které be-
reme jako samozřejmost - světlo, 
teplo, dům, jídlo atd., být zas tak 
samozřejmé nemusí.   
Proto bych si přál, aby letošní vá-
noce byly o tom dobrém, pěkném, 

abychom si vychutnali tu pravou 
vánoční atmosféru, užili si rodinu, 
přátele a zamysleli se nad tím, zda 
při celoročním shonu věnujeme 
dostatek času, tomu co je v životě 
důležité.

A  VÁM VŠEM PŘEJI, PĚKNÉ 
PROŽITÍ SVÁTKŮ VÁNOČ-
NÍCH, HODNĚ ŠTĚSTÍ ZDRA-
VÍ, BOŽÍHO POŽEHNÁNÍ 
A  VŠECHNO NEJLEPŠÍ V  NO-
VÉM ROCE 2024!! 

Váš starosta Václav Bujáček
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OBEC INFORMUJE

NAŠE OBEC V ČÍSLECH V ROCE 2023

PROSBA O POMOC S ÚKLIDEM SNĚHU

ROK 2023 - CO SE PODAŘILO A CO PŘIPRAVUJEME

Počet narozených dětí v roce 2023:  14

Teodor Schmidt
Kristýna Doleželová
Valeria Adamová
Adam Sedlář
Michal Kliment
Zdeněk Velecký
Teodora Beníčková
Tatiana Kubišová
Ludmila Lekešová

Eliška Škardová
Patrik Velecký
Stela Machalíková
David Kmoníček
Laura Bujáčková

Počet zemřelých v roce 2023:  10
Počet občanů na začátku roku 2023:  1130
Počet občanů na konci roku 2023:  1154
Počet občanů přihlášených v roce 2023: 28
Počet občanů odhlášených v roce 2023: 8

Milí občané, letošní zima se 
nám již ukázala v plné své kráse, 
ale i  v  plné síle - hodně sněhu, 
vítr, závěje, náledí. A jako každý 
rok Vás chci poprosit, zda bys-
te i  pro letošní zimu udržovali 
chodníky před svými domy. 

Máme zakoupený malo-
-traktorek na chodníky, traktor 
i  multikáru, kde máme radlice 
na místní komunikace, zaměst-
nanci mají rozdělené služby 
i  na víkend, ale není v  silách 
obce, aby během noci, kdy hus-
tě sněží, odklidili IHNED sníh 
na našich cca 5 km chodníků, 
z  10 km místních komunikací 
a  z  plochy cca 2800 m2 parko-
višť a lávek. 

Letos jsme již 14 dní měli po-
hotovost - snažíme se odhrnovat 
nad ránem, než jdete - jedete do 
práce, obchodu atd., a samozřej-
mě, když padá i přes den, tak od-
hrnujeme i přes den. 

Zažili jsme i  silný vítr, který 
nám místy na chodnících a ces-
tách nafoukal vysoké závěje. Ne-
jen nám - krajská komunikace 
směrem k obchvatu a k Nivnici 
byla průjezdná jen stěží.  Ob-
jevili se opět narážky na to ať 
„obec něco dělá“ s  tím sněhem 
atd. V  ten den (neděle) ráno 
naši zaměstnanci projeli celou 
obec a sníh odhrnovali. Bohužel 
místy toho sněhu bylo tolik, že 
úplně to ohrnout nešlo a museli 

jsme to odházet lopatami. A  to 
se vůbec nezmiňuji o  tom, že 
jsme v  neděli dopoledne vyta-
hovali zapadlé auta. Musím říct, 
že mě to hodně zamrzelo vůči 
obci a  naším zaměstnancům, 
kdy jsme se snažili udělat maxi-
mum a navíc, ta kritika, kdy ten 
či onen ani neví, co a  jak jsme 
kde pomáhali. Hold pochope-
ní se u některých lidí jen těžko 
hledá.  

Nicméně těm, kteří místo 
slov, raději vezmete do ruky lopa-
tu, chci za vaši pomoc, jako dů-
kaz toho, že jsme skutečně obcí 
lidi, kteří žijí v jedné společnosti, 
mnohokráte poděkovat.

Starosta obce Václav Bujáček

a) Rok 2023 v číslech - dodava-
telsky
1. Rekonstrukce veřejného osvět-
lení a vodovodu – lokalita: víceú-
čelové hřiště – ulice kolem kostela
Termín zahájení stavby:
1. 4. 2023
Termín dokončení stavby:
30. 6. 2023
Celkové náklady:
5.473.826,- Kč 

Stručný popis akce:
Obec získala dotaci ze Zlín-
ského kraje na rekonstrukci 
vodovodu v  této části ve výši
50 % cca
1.398.000,- mil KČ.  Samo-
zřejmě při této rekonstrukci 
souběžně provedeme i  rekon-
strukci veřejného
osvětlení a položení chrániček 
pro otické kabely aj. 
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2. Vybudování lesní cesty „Bře-
zina“ 
Termín zahájení stavby:
1. 3. 2023
Termín dokončení stavby:
31. 12. 2023
Celkové náklady:
7.071.624,- Kč
Dotace: 5.557.785,- Kč – dotace 
byla získána ze SZIF  
Stručný popis akce:
Byla vybudována lesní komuni-
kace v  obecním lese „Březina“. 
Tato komunikace vede od 
přehrady v  „Losoch“, lesem až 
po část lesa, který nazýváme 
„Rajd“.

3. Demolice stavebních objek-
tů na parc. č. st. 369/6, 369/7, 
369/8 Suchá Loz
Termín zahájení stavby:
1. 8. 2023
Termín dokončení stavby:
30. 10. 2023
Celkové náklady:
1.814.998,- Kč
Dotace: 1.270.498,- Kč – dotaci 
byla získaná z MMR ČR  
Stručný popis akce: 
Došlo k  demolici tří budov 
v areálu bývalého „Pionýrského“ 
tábora. Budovy byly v  dezolát-
ním stavu,
hrozilo jejich zborcení. 

4. Vybavení kulturního domu 
v Suché Lozi - nakup nové zvu-
kové techniky
Termín zahájení stavby:
1. 8. 2023
Termín dokončení stavby:
30. 10. 2023
Celkové náklady:
106.116,- Kč
Dotace: 84.892,- Kč – dotaci 
byla získaná z  SZIF přes MAS 
Východní Slovácko  
Stručný popis akce: 
Z  důvodu již zastaralé a  stále 
častěji poruchové zvukové tech-
niky, jsme získali dotaci na ob-
novu
zvukové techniky, která bude 
opět využívána při obecních - 
kulturních - školních akcí - be-
sídky, hody atd.

5. Rozšíření komunikace na 
parcele č. 2384/2 - od domu č. 
p. 5 - po dům č. p. 8
Termín zahájení stavby:
18. 9. 2023
Termín dokončení stavby:
20. 10. 2023
Celkové náklady:
225.705,- Kč
(Pozn. fi nancováno z  rozpočtu 
obce)

Stručný popis akce: 
Došlo k rozšíření místní - obec-
ní komunikace mezi výše uve-
denými rodinnými domy. Ko-
munikace
byla v této části úzká, domy a je-
jich nájezdy jsou velmi blízko 
komunikaci, kdy při parkování 
aut byla
dopravní situace velmi nepře-
hledná. 

6. Komunikace k  objektu p. č. 
18/1 - obecní stodola
Termín zahájení stavby:
18. 9. 2023
Termín dokončení stavby:
20. 10. 2023
Celkové náklady:
515.700,- Kč
(Pozn. fi nancováno z  rozpočtu 
obce)
Stručný popis akce:
Byl vybudován příjezd k  obecní 
stodole, kde má obecní sklad. Je 
zde uložena některá obecní tech-
nika
- multikára, sekačky, popelnice, 
obecní lešení, atd. Příjezd je kaž-
dodenně využíván a za špatného
počasí byl příjezd velmi kompli-
kovaný. Příjezd jsme vybudovali 
z kamene, abychom zachovali ráz 
staré obecní stodoly. 
Mimo tyto akce jsme ještě opravi-
li menší úseky komunikací, které 
byly nějakým způsobem poškoze-
né. Jednalo se o:
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- příjezd k parkovišti u minerální 
vody „Slatina“
- oprava - odvodnění komunikace 
za „Kopánkou“ směrem k přehra-
dě Ordějov
- oprava komunikací u rodinných 
domů č. p. 15, č. p. 8, č. p. 354 a č. 
p. 9 a výtluků - na mostě před do-
mem č. p. 38 a domy č. p. 168, č. 
p. 315

b) Rok 2023 v  číslech – svépo-
moci (samostatně)
1. Rekonstrukce obecní kuchyně
- tuto akci jsme realizovali za po-
moci obecních zaměstnanců – 
bourací práce, rozvod elektřiny,
malování atd. mimo rozvodu 
vody a obkladačských prací.  Zde 
bych chtěl poděkovat - panu Kar-
lovi
Borýskovi (obkladačské práce)
a  Vladimíru Gazdíkovi (vodo - 
topo), za jejich rychlou reakci a
okamžitou pomoc.

2. Vybudování nových hrobo-
vých a urnových míst na hřbi-
tově včetně výměny osvětlení 
– lamp na hřbitově
- veškeré práce provedli obecní 
zaměstnanci

3. Dláždění pod podiem v areálu 
fotbalového hřiště
- betonové a  „kladečské“ práce 
provedli obecní zaměstnanci se za-
městnanci z úřadu práce, výkopové
práce pan Michal Pokorný, které-
mu taktéž patří poděkování

4. Umístění dopravního značení 
na cyklostezku podél vodní nádr-
že „SOLAŘKY“
- veškeré práce provedli obecní za-
městnanci se zaměstnanci z úřadu 
práce

5. Obecní les - oprava oploce-
nek, čištění klestí v oplocenkách 
pro novou výsadbu, vyřezávání
náletových dřevin atd.
- veškeré práce provedli obec-
ní zaměstnanci se zaměstnanci 
z úřadu práce a s pomocí brigád-
níků

6. Čištění pramenišť, přepadů 
obecních studní
- čištění pramenišť bylo provede-
no odbornou fi rmou, zbylou prá-

ci provedli obecní zaměstnanci se
zaměstnanci z úřadu práce

7. Obecní les - oprava oploce-
nek, čištění klestí v oplocenkách 
pro novou výsadbu, vyřezávání
náletových dřevin atd.
- veškeré práce provedli obec-
ní zaměstnanci se zaměstnanci 
z úřadu práce a s pomocí brigád-
níků

8. Údržba a  ořez dřevin v  obci, 
vyřezání náletových dřevin podél 
obecních cest a údržba zeleně 
- veškeré práce provedli obecní za-
městnanci se zaměstnanci z úřadu 
práce a s pomocí brigádníků

9. Zahájení rekonstrukce technic-
ké budovy obce - budova č. p. 16
- došlo k vystěhování prostor, de-
montáži kabelů a k zahájení demo-
ličních prací
 
Včetně těchto prací samozřejmě 
museli zaměstnanci zvládnout 
každoroční, řekl bych již „tradič-
ní“ práce – sečení trávy, příprava 
hodů, opravy na obecních budo-
vách, vodovod, veřejné osvětlení, 
opravy a půjčování obecní techni-
ky a  spoustu dalších prací, proto 
bych chtěl všem moc poděkovat, 
za tuto jejich činnost, protože díky 
jejich šikovnosti ušetří obec ročně 
statisíce korun!!
Moc Vám za to díky!

Co připravujeme v roce 2024
1. Mokřadní plochy u Hradeckého járku
Zahájení stavby:   20. 8. 2024
Ukončení stavby:   20. 10. 2024
Celkové náklady:  2.393.656,- Kč
Dotace: 2.393.656,- Kč (100% dotace) - dotace je 
poskytnuta SFŽP ČR

Stručný popis akce:
Na tuto stavbu již obec získala dotaci, jak je uvedeno 
výše. Předmětem projektu „Mokřadní plochy u Hra-
deckého járku“ je vybudování mokřadních prvků 
u  Hradeckého járku. Mokřadní plochy budou doto-
vány podzemní vodou a pro zajištění přítoku vody do 
mokřadních prvků bude ve vodním toku vybudováno 
průsakové žebro. Mokřadní plocha bude sloužit nejen 
jako biologický prvek, ale i jako protipovodňový prvek. 



6 Sucholožské listy - OBČASNÍK Prosinec 2023

O
BE

C
N

Í O
KÉ

N
KO

2. Rekonstrukce dětských hřišť
Celkové náklady: cca 7.000.000,- Kč
Možné dotace: MMR ČR - 70% (4.900.000,- Kč)
MAS Východní Slovácko - 70% (4.900.000,- Kč)
Stručný popis akce:
Projekčně máme připraveno opravu dětských 
hřišť za školou, v místě, kde stávala dětská la-
novka, dále dětské hřiště na horním konci  - 

„Chalúpky“, park pro seniory v ulici záchranná 
stanice a  nové dětské hřiště na dolním konci 
(u bytovek). Je to hodně nákladné, tak jen če-
káme na vyhlášení výzvy, kdy bychom mohli 
získat dotaci. V případě, že dotace vyhlášené 
nebudou nebo bude naše žádost neúspěšná, 
začneme s postupnou rekonstrukcí z rozpočtu 
obce.
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3. Rekonstrukce zbývajících lávek přes potok Nivnička
Celkové náklady: cca 5.000.000,- Kč
Možné dotace: MMR ČR - 70% 
(3.500.000,- Kč)
Stručný popis akce:
Po dvou letech se nám podařilo 
získat pozemky od Povodí Mo-
ravy, abychom mohli dokončit
rekonstrukce všech lávek. Bude-
me se snažit získat dotaci na tyto 
stavbu z  MMR ČR. V  případě, 
že dotace vyhlášené nebudou 
nebo bude naše žádost neúspěš-
ná, začneme s postupnou rekon-
strukcí z  rozpočtu obce - letos 
bychom zrekonstruovali lávku 
u domu č. p. 6 - je v nejhorším 
stavu.
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4. Výstavba zázemí na víceúčelovém sportovišti 
– přístřešek a WC
Celkové náklady: 500.000,- Kč
Možné dotace: NAS - 70% (3.500.000,- Kč)

5. Cyklostezka Bánov
Celkové náklady: cca 4.000.000,- Kč 
Možné dotace: SFDI- 80% (3.200.000,- Kč)
Stručný popis akce:
Máme připravenou PD pro cyklostezku, které je 
navržena podél komunikace k obchvatu a napoje-
na na podchod pod obchvatem. Jsme ve fázi vyři-
zování stavebního povolení. I obec Bánov připra-
vuje taktéž cyklostezku, která bude napojena na 
podjezd pod obchvatem, ale od obce Bánov.

Stručný popis akce:
Jedná se o vybudování přístřešku, buňky a zácho-
du za víceúčelovým hřištěm. Zde bychom mohli 
získat dotaci z agentury sportu.

6. Obnova větrolamů - III. etapa
Celkové náklady: cca 10.000.000,- Kč
Možné dotace: SFŽP- 85% (8.500.000,- Kč)
Stručný popis akce:
Projekčně připravujeme obnovu poslední etapy 
větrolamů. Jsou to větrolamy, které vedou k  lesu 
podél polních cest - cesta k  myslivecké chatě 
a polní cesta k „Lůčným“. 
 
7. Rekonstrukce vodovodu, veřejného osvětlení, 
chodníků - další etapy rekonstrukce
Možné dotace:  Zlínský kraj (vodovod), IROP 
nebo MAS Východní Slovácko (chodníky + veřej-
né osvětlení)
Stručný popis akce:
Chceme nadále pokračovat dle fi nančních mož-
ností s  další rekonstrukcí vodvodu, veřejného 
osvětlení a chodníků.

8. Kompletní rekonstrukce úpravny vodojemu
Celkové náklady: 2.000.000,- Kč
Možné dotace:  SFŽP (80%)

Stručný popis akce:
Projekčně připravujeme zrekonstruovat náš vodo-
jem - stavební úpravy budovy, nerezové rozvody 
atd.

Dále připravujeme opravu všech autobusových 
zastávek, vybudování parkovacích míst u centra 
obce, zpevňování polních cest, opravu pramenů 
„Slatiny“, a  budeme pokračovat v  rekonstrukci 
technické budovy pro zaměstnance.
 Uvidíme, jak se nám bude dařit v žádostech o do-
tace a co všechno ještě zvládneme udělat v roce 
2024.
Na závěr bych chtěl poděkovat celému zastupi-
telstvu za jejich práci, jejich nápadům a velmi 
pružné
řešení jednotlivých záležitostí a  i  členům jed-
notlivých výborů.  Všechny tyto projekty, které 
máme
připraveny, a postupně je realizujeme, je záslu-
hou celého zastupitelstva. 
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ODPADOVÝ SYSTÉM OBCE - CENA ODPADŮ NA ROK 2024

VODNÉ A STOČNÉ - ROK 2024

STAROSTOVO PODĚKOVÁNÍ

Když jsem pátral v minulosti, tak jsem zjistil, 
že poplatek v  naší obci za odpad byl od roku 
2009 ve výši 500,- Kč - nenavyšovali jsme jej ce-
lých 15 let!

Odpadový systém všichni známe a  jsem ve-
lice rád, že jej dodržujeme a snažíme se co nej-
více třídit.

Někteří třídí více, někteří třídí méně, ale le-
tos, i  přes vaši i  naši snahu se díky navyšová-
ní cen, inflace atd., již doplácí z obecního roz-
počtu cca 650.000,- Kč, což už je velmi mnoho. 
I tak jsme při porovnání s ostatními obcemi na 
tom ještě dobře, ale musíme i  my pokračovat 
v efektivnějším třídění a motivaci

Vás. Z těchto důvodů jsme v zastupitelstvu roz-
hodli o navýšení horní hranice poplatku na 750,- 
Kč/občan/rok., a to od roku 2024. Samozřejmě, ti 
co kvalitně třídí, budou mít i tak velké slevy.

Poplatek se pohybuje 225,- Kč až 750,- Kč/
osoba/rok, je to tedy jen o  nás. Proto i  nadále 
připomínám, že zvýhodněni budou ti, co oprav-
du kvalitně třídí, plní pytle, vyvážejí pouze plné 
popelnice atd. Ti, co to berou „na lehkou váhu“, 
budou mít slevy mnohem menší.
Pro větší motivaci budeme i nadále podporo-
vat:

 1. Větší rozdíly slev pro ty, co opravdu kva-
litně třídí a předcházejí vzniku odpadů, než pro 
ty, co občas něco vytřídí, popelnice vyvážejí po-
loprázdné, pytle nenaplněné

2. Monitorování odpadů, které vyvážíme na 
sběrný dvůr – každá domácnost dostane kartič-
ku a  při návštěvě sběrného dvoru ji musí mít, 
jinak nebude odpad odebrán. A  i  na sběrném 
dvoře budeme načítat, kdo a  co a  kolik vyvezl 
odpadu. 

Jen pro přehled posílám tabulku našich sousedních obcí, kolik platí za odpad:

Název obce Poplatek za občana/rok
Bánov 1000,-
Bystřice pod Lopeníkem 800,-
Nivnice 800,-
Korytná 800,-
Vlčnov 800,-

V  letošním roce při sestavování rozpočtu na 
rok 2024, kdy jsme byli opět v  položce příjmů 
a výdajů za vodné a stočné, ve ztrátě 1,5 mil Kč, 
rozhodli navýšit vodné a stočné o 10 Kč/m3 (část-
ka je uvedena bez 12% DPH).
 Je k tomu několik důvodů:
- každoroční ztráta ve výši 1,5 mil Kč, kdy tuto 

ztrátu musíme dorovnávat z  fi nančních pro-
středků obce

- při každoročním hlášení vodného a stočné na 
jednotlivá ministerstva ČR se neustále hůře 
zdůvodňuje, proč tuto ztrátu hradíme z  roz-
počtu obce a nevybereme ji od občanů obce

- zvýšení vodného ze strany SVaK
I když cenu trochu zdražujeme, tak pořád pa-

tříme mezi obce s nejnižším vodným a stočným. 
Proto i  Vás občany prosím o  šetrné zacházení 
s vodou. Děkuji.

Na závěr letošního roku bych 
chtěl moc poděkovat všem těm, 
kteří se nějakým způsobem zaslu-
hují o jakékoli dění v obci a naši 

obec reprezentují i navenek. Jsou 
to všechny spolky – nebudu je ra-
ději vyjmenovávat, abych na ně-
koho nezapomněl – jejich vedou-

cí, členové, příznivci, aj., a musím 
poděkovat i jejich rodinám, které 
je podporují a  tolerují jejich čin-
nost!! Moc Vám všem děkuji!!
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SLUŽBY OBCE PRO OBČANY

PRONÁJMY OBECNÍCH BUDOV:

PRONÁJEM OBECNÍ TECHNIKY

A OBECNÍHO ZAŘÍZENÍ ZA TYTO CENY:

• Příprava kupních smluv, darovacích smluv, 
směnných smluv, nájemních smluv, smlouvy 
o  výpůjčce, smlouvy o  zřízení věcného bře-
mene

• Pomoc s vyhledáváním pozemků
• Poradenství v oblasti stavebního zákona
• Poradenství při komunikaci s jinými úřady
• Pasporty drobných staveb

Obecní technika: 
a) obecní traktor - 1 MH - 600,- Kč 
b) obecní vlečky - 1 MH - 200,- Kč 
c) obecní traktor a vlečka - 1 MH - 800,- Kč 
d) multikára - 1MH - 400,- Kč

e) obecní automobil Peugeot - 1 km - 10,- Kč - bez 
řidiče - 1 km - 13,- Kč - s řidičem 
 - minimální taxa je 300,- Kč 
f) obecní lešení - 1 den - 20,- Kč – přesná cena se 
určí dle množství 

a) pronájem obecní kuchyně - 5.000,- Kč  
b) pronájem obecního sálku - 1 den – 2.500,- 
c) pronájem obecního vybavení
- stůl - 10,- Kč/ks 
- židle - 5,- Kč/ks 
- nádobí z obecní kuchyně  - do 100 ks - 50,- Kč 
    - nad 100 ks - 100,- Kč 

Pozn. pronájem kuchyně, obecního sálku a vyba-
vení zajišťuje pracovnice obce, Romana Rezková, 
kontakt: mob. 739 659 043, e-mail: obec@sucha-
loz.cz. V případě poškození nebo rozbití zařízení 
je nájemce povinen uhradit škodu pronajímateli 
v plné výši. 
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POMOC PRO RODINNÉ PEČUJÍCÍ

Staráte se o  osobu blízkou? 
Ocitli jste se v  neznámé situaci 
při péči o  rodinného příslušní-
ka? Potřebujete radu a  podpo-
ru? Využijte bezplatné pomoci, 
kterou nabízí Charita Uherský 
Brod a Charita Uherské Hradi-
ště. 

Poradci pro rodinné pečující 
Vám pomohou zmapovat Vaši 
situaci, nastavit společný plán 
péče, pomohou s  vyřízením dá-
vek, poradí, jak o  danou osobu 
pečovat s ohledem na konkrétní 
potřeby, pomohou Vám s naviga-
cí v této náročné životní situaci. 

Potřebujete poradit od zdra-
votní sestry, jak zacházet a  pe-
čovat o svého blízkého? Oslovte 
edukační, či paliativně-edukač-

ní sestru. Na základě mnohale-
tých zkušeností Vám pomohou 
nastavit péči tak, abyste zajistili 
co největší komfort pro pečova-
ného i pro sebe.  

Péče o blízkého může být vel-
mi vyčerpávající, obzvláště v zá-
věrečné fázi života pečovaného 
nebo po jeho odchodu. Nebojte 
se svoje pocity svěřit profesioná-
lovi. Využijte diskrétní pomoci 
psychoterapeuta. 

Podporu lze zajistit jak jed-
notlivcům, tak skupinám, vždy 
na základě Vaší potřeby. Pora-
denský servis lze poskytnout 
u Vás doma nebo v poradně.
Poradci pro rodinné pečující:
• Terezie Fojtíková, 724 651 265, 

terezie.fojtikova@uhbrod.

charita.cz
• Miluše Vaculová, 724 651 288, 

miluse.vaculova@uhbrod.
charita.cz

Edukační sestra:
• Martina Marečková, 603 158 773, 

martina.mareckova@uhbrod.
charita.cz

Paliativně-edukační sestra:
• Jaroslava Žufánková, 731 680 347, 

antoninek@uhradiste.charita.cz
Psychoterapeut:
• Hana Zuntová, 731 680 347, 

antoninek@uhradiste.chari-
ta.cz
Aktivity výše uvedených od-

borníků jsou fi nancovány z  1. 
Projektu OPZ+ MAS Východ-
ní Slovácko, z.s. (č. projektu 
Z.03.02.01/00/22_008/0000038)



12 Sucholožské listy - OBČASNÍK Prosinec 2023

O
BE

C
N

Í O
KÉ

N
KO

KU
LT

UR
A

 A
 D
ĚN

Í V
 O

BC
I

Když omladina vyroste do věku, kdy mají Kaču
aneb ročník 2006 pořádal tradiční Kateřinskou zábavu

Měla jsem možnost potkat se s dvěmi slečnami 
z ročníku, Michaelou Machalíkovou a Světlanou 
Hlouškovou. Obě holky studují, Míša obchodní 
akademii v Uherském Hradišti a Světlana Stoja-
novo gymnázium na Velehradě, přesto si ochot-
ně udělaly čas potkat se se mnou a popovídat si 
o proběhlé Kateřinské zábavě.

Holky, jaký máte vztah k tradicím? Dodržu-
jete je v rodině? A které, kromě zúčastnění se 
na tradiční Kateřinské zábavě?

Míša: Tradice se snažím udržovat a myslím si, 
že kor na té vesnici je to důležité. I v rodině se 
snažíme udržovat tradice a kromě Kači nás bude 
čekat v květnu stavění hlavního máje, následně 
slavíme tradiční hody, Vánoce, Velikonoce.

Světla: Mám hrozně ráda tradice a  strašně 
ráda chodím v  kroji, cítím se v  něm výborně, 
protože náš kroj je specifi cký a  není to nikde 
jinde. V naší rodině tradice dodržujeme, i brá-
cha například na Velehradě hraje s  cimbálkou 
a v našem kroji jel vystupovat až do Srbska. Jinak 
máme rádi všechny tradice, od těch, co se dodr-
žují tady na vesnici až po ty celorepublikové jako 
Vánoce, Velikonoce.

Jak dlouho jste se s ostatními na Kaču chys-
tali? A kluci - učily jste je tančit? A vy už jste 
tančit uměly?

Míša: Chystali jsme se tři měsíce, od září. My-
slím si, že holky uměly tančit všechny, hlavně 
polku, valčík trochu pokulhával, ale polka nám 

šla. Někteří kluci uměli 
a  některé jsme to nau-
čily. Myslím ale, že to 
všichni nakonec hezky 
zvládli na jedničku.

Světla: Většina z  nás 
si prošla tanečníma, tak-
že jsme uměli odtud a hlavně i z místních zábav. 
Letos nás i chválili, že jsme pěkně tančili.

Jak to s Vámi prožívali vaši rodiče? Neuro-
nili slzu? Přece jen je to taková vcelku dojem-
ná událost, kdy dospějete do věku 17 let a po-
řádáte vlastní Kaču… jak se praví v  úvodním 
slovu na zábavě: „Ještě nedávno jste byly dětmi 
v  postýlce, pro radost tátovi, pro starost ma-
mince“… 

Míša: U nás se to hodně řešilo, protože rodiče 
pořádali už před dvěma roky Kateřinskou sestře. 
Už se to u nás jednou prožilo, tak už z toho ne-
bylo takové velké „haló“. Ale naši byli dojatí, pro-
tože jsem druhá a poslední dcera a na taťkových 
očích jsem viděla dojetí, jakoby si řekl: „A  už 
mně obě vyrostly“.

Světla: Jelikož byl taťka hlavní organizátor 
mezi rodiči, tak se u  nás vlastně od záři až do 
Kači neřešilo nic jiného, byl do toho hodně zapá-
lený. Nakonec říkal ve výsledku, že ho to i bavi-
lo. A rodiče to oba prožívali, byli to teda i nervy, 
ale nakonec bylo všechno dobré. Taťka neměl 
na velké dojetí ani čas, po prvním tanci mně už 
utekl zas něco zařizovat, ani se mnou druhý ta-
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nec nedotančil (směje se Světla). Ale loni si to se 
mnou užil, protože jsem vypomáhala mladšímu 
ročníku.

Jak byste zhodnotily letošní ročník?
Míša: Myslím si, že Kača byla parádní. Pro mě to 

byl velký zážitek. Řekla bych, že to proběhlo hlad-
ce, nikdo z „kačáků“ se neopil úplně - alespoň do 
strhnutí boty teda, asi to byl celkově velký úspěch. 
Už v září se nás pár z ročníku sešlo a šli jsme obejít 
celý ročník z Loze. Ze začátku se některým moc ne-
chtělo, ale pak na zkouškách říkali, že jsou nakonec 
moc rádi, že šli a užili si to.

Světla: Řekla bych, že jsme se sešli hrozně dobrý 
kolektiv. Vyloženě jsme mívali schůzky každý pátek 
a všichni se tam fakt těšili, seděli jsme tam vždycky 
dlouho, dělali jsme růžičky a krepáky, nikdo neměl 

s  ničím problém. Třeba jsem potkala přes týden 
kluky v busu a oni se už hned ptali, jestli se v pátek 
zase sejdeme, že se už těší.

Co byste vzkázaly příštím ročníkům, kteří bu-
dou Kateřinskou zábavu pořádat?

Míša: Ať se nebojí do toho jít, není to nic hroz-
ného a  nakonec je to fakt jako hezký zážitek. Ať 
se neopijí do boty, ať vydrží a ať z toho něco mají 
(směje se Míša).

Světla: Ať si nadělají hodně krepáku a  růžiček 
a ať si to hlavně udělají pěkné.

Děkuji holkám za rozhovor, z vyprávění a jejich ra-
dostného výrazu bylo vidět, že mají z Kače pořád ob-
rovský zážitek a budou z něj čerpat ještě hodně dlouho.

Foto od: Michaela Machalíková
Autor: Bc. Eva Odstrčilíková

Představení dravých ptáků 

Recitační soutěž

Ve škole máme spoustu zají-
mavých obrazových materiálů, 
a  i  hodně knih o  přírodě. Ale 
setkání se živým zvířetem je 

pro děti vždy velkým zážitkem. 
Proto také představení několi-
ka dravých ptáků děti sledovaly 
s velkým zájmem. A ani nevadi-

lo nevlídné počasí, jen bohužel 
kvůli větru jsme si nemohli užít 
pozorování ptáků v letu.

Mgr. Hana Beníčková

Dne 15.11.2023 proběhla recitační soutěž škol-
ních družin na Uherskobrodsku. Soutěž se konala 
v příjemném prostředí ZUŠ v Uherském Brodě.

Nadaných soutěžících se sešlo hodně, všichni 
projevili nadšení a  svůj talent v  recitaci. I  sami 
porotci usoudili, jak nelehký úkol jim byl přidě-
len a museli ohodnotit pouze tři soutěžící ve třech 
kategoriích. V závěru pořadatelům navrhli změny 
do dalších ročníků v možnosti udělit více cen.

Naši školu reprezentovali Jakub Velecký, De-
nis Mahdal, Ester Zlatníková, Sabina Rezková, 
Robin Mahdal a  Nela Janigová, která byla oce-
něná 1. místem v  kategorii nejstarších zúčast-
něných žáků. Porotce i  konkrétně velmi chválil 
přednes Robina Mahdala. Takže všem zúčastně-

ným ještě jednou gratulujeme a děkujeme za re-
prezentaci naší školy.

Lenka Janíková
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Vitamíny potřebujem – zvítězíme nad zlým virem!

Medová snídaně 

A  abychom věděli, kde se 
který vitamín nachází, tak paní 
učitelka Lenka Janíková připra-
vila pro děti z  družiny, kromě 
základních informací, malou, 
ale super ochutnávku. Zeptejte 
se svých dětí, co jim chutnalo 
nejvíce. (Za mě: čaj z  ibišku, 
kustovnice čínské – goji a  ci-
trónu, všechny pomazánky – 
výborné, sušené aloe a  ibišek 
a mrkváčky.) 

Mgr. Hana Beníčková

„Včelí med je superpotravina, Existuje už 
150 milionů let. Podporuje činnost srdce. Je vý-
borný při nachlazení. Včely ho tvoří z nektaru. 
Jedna včelka za svůj život vyrobí lžičku medu.“

Dozvěděli jsme se mnoho dalších zajíma-
vostí o  včelách a  medu. Na závěr mohl každý 
ochutnat med nebo chleba s máslem a medem 
a  doma si vyrobit voňavou svíčku ze včelího 
vosku a vymalovat obrázek. 

Čtvrtý a  pátý ročník navíc v  hodině slohu 
zjišťoval další zajímavosti o  včelách a  medu 
a kdo chtěl, mohl vymyslet básničku:

Gabriela Gregárková:
Medík máme všichni rádi,
určitě i kamarádi.
Když nemůžeš spát, 
medu si máš ihned dát.
Včelky na něm zapracují, 
včelaři ho přelijí, 

děti si ho můžou papat 
a potom se radují. 

Denisa Vítková:
Když nemůžeš spát, dej si med a budeš rád.
Když tě bolí srdíčko, dej si medu maličko. ¨

Mgr. Hana Beníčková
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Slavnost Slabikáře

Krabice od bot

Žáci 1. ročníku pozvali své 
rodiče, paní ředitelku, paní uči-
telky i pana starostu na tradiční 
akci „Slavnost Slabikáře“. Pře-
kvapila nás návštěva pana mys-
livce, který hledal „strážce lesa“. 
Děti musely splnit plno úkolů, 
aby dokázaly, že se vyznají v pří-

rodě a budou dobří pomocníci. 
Ukázaly, co se během tří měsíců 
ve škole naučily jako například 
čtení slabik a  slov, modelování 
všech čtyř tvarů písmen, podle 
zvuku přiřazovat zvíře a  také 
určit první hlásku slov a počet 
slabik. Všichni prvňáčci byli 

šikovní a  jako odměnu dosta-
li Slabikář od paní ředitelky, 
pero od pana starosty, průkaz 
lesního strážce od pana mysliv-
ce a  také překrásný dort, který 
nechali rodiče upéct u paní Ku-
bišové.

Mgr. Stanislava Němcová

Naše škola se letos zúčastnila dobročinné akce 
Krabice od bot. Tato předvánoční akce má za cíl 
potěšit děti z  chudších rodin v  České republice. 
Radost těmto dětem dělají zase děti, kterým rodiče 
a dospělí pomáhají připravit dárky do krabice od 
bot. I naše děti si přinesly do školy dárky pro ur-
čitý věk dětí a společně s paní učitelkou je zabalily 
a zavezly na sběrné místo v Uherském Brodě. Tuto 
sbírku pořádá Diakonie ČCE, jeden z nejvýznam-
nějších poskytovatelů sociálních služeb v ČR. 

Mgr. Eva Gazdíková
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Svatý Mikuláš ve škole

Výlet do Prahy

V úterý 5. prosince nás přišel do školy navštívit 
svatý Mikuláš i se svou družinou – krásným andíl-
kem a neposedným čertem. Některé děti se na jeho 
příchod těšily, jiné se zase obávaly, zda je čert nevez-
me do pekla. 

Mikuláš držel v  náruči knihu hříchů, do které 
čerti i andílci celý rok zapisovali, jak se dětem naší 
školy vedlo, co se jim podařilo nebo naopak jakých 

prohřešků se dopustily.  Zlobivé děti Mikulášovi slí-
bily, že se polepší, a tak čert neměl v naší škole moc 
práce. Každá třída si pro družinu připravila něja-
kou písničku nebo taneček, nebo se pomodlila. Za 
to andílek obdaroval všechny děti balíčkem plných 
dobrot. Moc děkujeme Mikulášovi za návštěvu a bu-
deme se na něj i na jeho pomocníky těšit zase za rok. 

Mgr. Helena Vítková

Ve čtvrtek 7. 12. 2023 jsme 
jeli na výlet do Prahy, do Ná-
rodního muzea. Ve škole jsme si 
druhý den udělali malou anke-
tu a toto všechno musíte v Ná-
rodním muzeu vidět: Expozice 
minerálů, a  hlavně ty světél-
kující, podmořský svět, kost-
ra plejtváka myšoka, mamut, 
pravěký svět, podmořský svět, 
soška Věstonické Venuše, gom-

bíky, socha Anežky Přemyslov-
ny, nádherné schodiště. Ovšem 
to TOP celé akce byla návště-
va kupole Národního muzea 
a  krásný pohled na Prahu, jíz-
da po jezdících schodech, jízda 
vlakem v  kupé a  model vlako-
vého nádraží postavené z  lega. 
No, každý výlet může mít své 
mouchy. Ty naše: Ne moc hezké 
záchody ve vlaku, málo času na 

prohlídku (i když jsme tam byli 
asi 3 hodiny) a  pokažená vý-
hybka v  Olomouci a  hodinové 
zpoždění.

Věřím, že se dětem výlet líbil 
a že si ho opravdu užily.

Samozřejmě nechybělo ob-
čerstvení ve vyhlášených pod-
nicích KFC a McDonald ‘s a ne-
zbytné nákupy "vítaného". 

Mgr. Hana Beníčková
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Česko zpívá koledy

Program zaměřený na kyberšikanu
a chování na sociálních sítích

Již po třinácté jsme se sešli 13. prosince u kos-
tela svaté Ludmily v Suché Lozi, abychom se zapo-
jili do akce Česko zpívá koledy.

Adventní podvečer jsme začali za hlasu kostel-
ních zvonů a fanfáry. Za doprovodu dechové hud-
by jsme si zazpívali naše tradiční koledy. Program 
obohatily děti recitací básní s vánoční tematikou. 
K  tomuto vánočnímu zpívání se zaregistrovalo 
782 míst z celé naší země a 11 míst ze zahraničí. 
Věřím, že jsme si všichni zpříjemnili předvánoční 
čas. Už se těšíme na příští rok.

Ve čtvrtek 14. prosince k nám do školy zavítal 
pan Zdeněk Zaoral s  programen zaměřeným na 
kyberšikanu a chování na sociálních sítích.

Již z názvu je jednoznačně znatelné, že pojed-
nává o novém anonymnějším trendu „ubližování“. 
Je důležité dodat, že mnoho dětí si neuvědomuje 
(a ani nepřipouští), že by mohlo jít o šikanování, 
ale považují takovou činnost za „srandu“.

U kyberšikany je dost charakteristické, že vel-
mi často začne jako nevhodný žert a  časem „se 
zvrtne“. Děti často ani nemusí vědět, že dělají 
něco špatného a nedomyslí, že to někomu může 
ublížit. To podporují hlavně sekundární útočníci, 
tedy osoby, které zesměšňující a ubližující obsah 
sdílí dál.

Progamu se zúčastnili žáci školy v době škol-
ní družiny a v odpoledních hodinám také rodiče 
dětí, které tato problematika zajímá.
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Folklórní soubor Slatinka a jeho činnost

V měsíci říjnu začínají na naší škole kroužky. 
Jedním z nich je i Slatinka. Letos se přihlásilo 27 
dětí od přípravné třídy až po 5. ročník. Hned jsme 
začali trénováním písniček a  básniček na téma 
Podzim. Co se děti naučily, předvedly svým rodi-
čům a dalším příznivcům Slatinky na Podzimním 
vystoupení v sále. A co jste mohli vidět? Září pat-
řilo sklizni, hlavně zeleniny, říjen myslivcům a lis-
topad přípravě zvířátek k zimnímu spánku. A aby 
se jim dobře spalo, přidali jsme i několik pohádek. 

Pak jsme najeli na trénování na Mikulášský jar-
mark 2. 12. 2023 – letos jako andělé a čerti a Miku-
láše jsme přivítali básničkou s  malováním. Také si 
můžete vyzkoušet namalovat Mikuláše:
Dlouhé tělo a dvě nohy. Každý rok k nám děti chodí.
Hlava, hlava, hlavička, na ní známá čepička.
Oči, uši, nos, velký plnovous.
Dlouhé ruce, rukavičky, nemusíš se bát maličký.
V jedné ruce, to my víme, nosívá svou berličku.
A v té druhé, milé děti, košík plný dárečků.
Jeden křížek na čepičku, jeden na jeho kabátek,
Podívej se milý/á ….., kdopak stojí u vrátek?

A po Mikuláši další vystoupení – Vánoce v mu-
zeu 16. 12. 2023, kde jsme zazpívali koledy a tím se 
připravili na blížící se Vánoce.

No a 6. 1. 2024 jedeme do Dolního Němčí – už 
30 let tam pracuje soubor Dolněmčánek, tak jim 
jedeme popřát, aby jim to nejméně dalších 30 let 
výborně zpívalo a tančilo.

Mgr. Hana Beníčková
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Zprávičky ze školky
Podzimku jsme si letos užili dosti, byl opět hez-

ký, barevný a sluníčkový. Takže jsme jej využili ke 
hrátkám s  lístečky, tvořením pohádek z  různých 
přírodnin, k ochutnávkám různých druhů zeleni-
ny jako např. červené a cukrové řepy.

Čekala nás spousta zajímavých akcí a tady jsou 
střípky z nich 

- Oslava Dne stromů
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- Akce 72 hodin 

- Dravci (z Karviné) 
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- Poznáváme jedlé a nejedlé houby 

- Záchranáři ve školce 

A podzim se překulil do krásné studené zimy. Adventní čas se sněhem nás všechny potěšil 
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Čekání na Mikuláše s nejmenšími Beruškami 
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Svatý Mikuláš s andílkem a čertem zavítal i k nám 

Nyní už se těšíme a připravujeme na Vánoce, tak všem přejeme klidné vánoční svátky prožité s nej-
bližšími a pevné zdraví v novém roce – děti a paní učitelky ze školky 

Střediskový sněm skautského střediska
Dne 16. září 2023 se na skautské chatě konal 

střediskový sněm našeho skautského střediska. 
Střediskový sněm je klíčovou událostí každého 
skautského střediska, kde se schází jeho členové, 
aby společně rozhodovali o  důležitých otázkách 
a  volili vedení pro nadcházející období. Tento 
demokratický proces je základem pro fungování 
a  rozvoj střediska, posiluje pocit sounáležitosti 
a odpovědnosti mezi skauty.

Tento sněm představuje významný krok pro 
naše středisko a  odráží důvěru a  společnou vizi 
členů střediska pro budoucí směřování a  rozvoj 
skautingu v Suché Lozi a Bánově.

Na tomto sněmu byly zvoleny následující funkce:

Vedoucí střediska:
• Pavel Cícha (Pól)

Zástupce vedoucího střediska:
• Luděk Podolan

Revizní komise:
• Předseda: Karel Smetana (Karlos)
• Člen: Rostislav Beníček
• Člen: Král Šimon (Holeš)

Volení členové střediskové rady:
• Pavel Bařina
• Samuel Buják
• Adam Rapant
• Denis Chovanec
• David Mahdalík
• Jan Pavelka
• Markéta Kubišová
• Anna Machalíková
• Jakub Bruno Středa
• Vlasta Středová (Pyro)

Pavel Cícha a Luděk Podolan byli znovu zvole-
ni do svých funkcí, což odráží kontinuitu a stabili-
tu vedení střediska.

Dne 11. listopadu 2023 se uskutečnil v Uher-
ském Hradišti sněm Okresní rady Junáka, kde byl 
Pavel Cícha zvolen jako místopředseda Okresní 
rady Junáka a Adam Rapant jako člen revizní ko-
mise. Tyto výsledky ukazují aktivní účast našeho 
střediska v širším skautském hnutí.
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Noční Dobrodružství v Srdci Přírody:
Halapala 4. 11. 2023

Lampionový průvod

V  osvětleném měsíčním svi-
tu se konal VIII. ročník závodu 
Halapala, nočního zážitku plné-
ho dobrodružství a  skautského 
ducha. Tak jako předchozí roky 
se závod odehrál v  malebném 
okolí zříceniny hradu Starého 
Světlova v  Pozlovicích, kde se 
dvoučlenné a  tříčlenné hlídky 
světlušek, vlčat, skautů a skautek 
vydaly na trasu plnou výzev.

Závod byl určen pro mladé 
průzkumníky ve věku 6 až 15 
let, přičemž světlušky a  vlčata, 
ve věku 6 až 11 let, soutěžily ve 
tříčlenných hlídkách a  skauti 
a  skautky, ve věku 11 až 15 let, 
tvořili dvoučlenné hlídky. Z na-
šeho střediska se ho zúčastnilo 
sedm hlídek, které se musely vy-
pořádat s  řadou úkolů, testují-
cích jejich skautské dovednosti, 

odvahu a týmovou spolupráci.
Největšího úspěchu dosáhly 

hlídky z  našeho střediska, kte-
ré předvedly nejen skvělou při-
pravenost, ale i nezlomného tý-
mového ducha. Šárka a  Táňa si 
odvezly bronzové medaile v ka-
tegorii skautky, zatímco Kamča 
a  Sofča získaly druhé místo ve 
stejné kategorii. Vojta, známý 
jako Cvrček, a jeho bratr Jindra 
se dokonce vyšplhali na samot-
ný vrchol a  získali první místo 
v kategorii skauti.

Chceme také pochválit ostat-
ní hlídky z  našeho střediska, 
které se sice neumístily na prv-
ních třech místech, ale přesto 
předvedly vynikající výkony 
a  prokázaly skvělou týmovou 
práci. Jejich úsilí a  odhodlání 
jsou důkazem pravého skautské-

ho ducha a  jsou stejně důležité 
jako vítězství.

Halapala 2023 byl nejen zá-
vod, ale i  oslavou skautských 
hodnot a přátelství. Závodníci si 
odnesli nejen medaile, ale i ne-
zapomenutelné zážitky a  vzpo-
mínky, které je budou provázet 
po zbytek života. Tento rok byl 
závod Halapala opět dokladem 
toho, že skauting je o  mnohem 
víc než jen o získávání odznaků 
– je to o  objevování sebe sama 
a světa kolem nás.

Dne 16. listopadu jsme se shromáždili v duchu 
vzpomínek a  úcty, aby náš lampionový průvod 
osvětlil významné okamžiky naší historie. Připo-
mněli jsme si dny, kdy se naše země formovala 
a bojovala - 28. října a 17. listopadu. Tato chvíle 
byla věnována hrdinům, kteří položili své životy 
v první a druhé světové válce, a připomněla nám, 
že svoboda není samozřejmostí.

S  hlubokou úctou a  vážností položili starosta 
a místostarosta věnce u pomníku padlých. Byl to 
okamžik ticha, který hovořil víc než slova. Násle-
dovaly proslovy plné vděčnosti a naděje, modlitba 
za pokoj a společný zpěv naší hymny, která zněla 
jako slib budoucím generacím.

Tento průvod nebyl jen poctou minulosti, ale 
také příslibem pevného společenství, které stojí 
společně v dobrém i zlém
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Mikulášský jarmark 2023
Mikulášský jarmark v  Suché 

Lozi, který se konal 2. prosince 
2023, přinesl do naší obce kouz-
lo nadcházejících svátků. Sněže-
ní, které se rozhostilo v průběhu 
odpoledne, přidalo na vánoční 
atmosféře a  proměnilo prostran-
ství u  kulturního domu v  zimní 
pohádku.

Na prostranství byly postave-
ny stánky, kde místní řemeslníci 
a umělci nabízeli své ručně vyrá-
běné výrobky. Návštěvníci měli 
možnost vybírat z  široké nabíd-
ky výrobků ze dřeva, vánočních 
oplatků, šperků z  pryskyřice, ke-
ramických výrobků, mýdel, háč-
kovaných a  drátěných výrobků, 
macrame andělek a dalších. Kro-
mě toho zde byl i kovář, který ne-
jen prodával své výrobky, ale také 
ukazoval své umění v kování pří-
mo na místě u výhně.

V kulturním sále se prodávaly 
bramboráky a  kyselice, přičemž 
dobrovolnice ze Suché Loze a Bá-
nova uvařily celkem šest druhů 
této tradiční polévky. Před kul-
turním sálem byl stánek s  pala-
činkami, kde si mohli návštěvníci 

pochutnat na sladké tečce po vý-
borném jídle. Hasiči z SDH pro-
dávali svařák a  punč, který hřál 
v chladném prosincovém dni.

Kromě toho jsme si připravili 
pro děti Vánoční dílničky v  Ob-
řadní síni obecního úřadu. Děti 
zde měly možnost vyrobit si růz-
né výrobky, od vánočních ozdob 
až po malé dárky pro své blízké. 
Tato kreativní dílna byla plná smí-
chu, radosti a vánočního tvoření.

Folklórní soubory z  Dolního 
Němčí, Plkotnice, Hůtek a dětský 
folklórní soubor Slatinka, svými 
vystoupeními oživily celý jarmark 
a  přinesly sem kousek tradiční 
české kultury. V 17 hodin pak při-
šel svatý Mikuláš se svojí druži-
nou a rozdal dárečky dětem, které 
s napětím očekávaly jeho příchod.

Večerní program vyvrcholil 
v parku, kde folklórní soubory Pl-
kotnice a Hůtek přivítaly všechny 
přítomné písničkami. Společně 
s dětmi jsme odpočítali rozsvíce-
ní vánočního stromu, po kterém 
následoval ohňostroj, jež osvětlil 
celou obec a přinesl radost všem 
přítomným. Po ohňostroji Pl-

kotnice a  Hůtek pokračovaly ve 
zpívání, čímž dokonale zakončily 
tento nezapomenutelný večer.

Na závěr bych chtěl upřímně 
poděkovat všem folklórním sku-
pinám za jejich úžasná vystoupe-
ní, která přinesla radost a vánoční 
ducha do našeho jarmarku. Dále 
bych chtěl poděkovat panu Hor-
ňákovi za jeho trpělivost, obci 
Suchá Loz a jejím zaměstnancům 
za podporu, půjčení prostor a po-
stavení stánků, stejně jako SDH 
Suchá Loz za jejich pomoc a za to, 
že nejen vánoční strom, ale i celá 
obec vypadají nádherně. Díky 
nim jsme měli nezapomenutel-
ný den plný radosti a  společen-
ství. Těšíme se na příští rok, až to 
všechno zažijeme znovu.
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SOKOL SUCHÁ LOZ
PŘÍPRAVKA
Podzimní část fotbalové sezóny má za se-

bou i  tým našich nejmenších fotbalistů.  Malé 
množství přihlášených týmů v naší skupině ved-
lo k tomu, že tentokrát byla účast na zápasy dost 
strohá. O  to víc jsme se snažili věnovat dětem 
a trénovat alespoň dvakrát týdně.

Nyní po krátké pauze se scházíme každé pon-
dělí a středu v místní tělocvičně.

Tréninky probíhají vždy od 17:00 -18:15hod.  
Vedeme je převážně hravou formou tak, aby ba-
vily i ty nejmenší děti.

Kdo by měl zájem přihlásit své dítě do naší pří-
pravky, přijďte se na nás podívat a zjistit, zda ho to 
bude v naší partě bavit. Rádi v našem týmu přiví-
táme další nové holky a kluky.

Za tým přípravky Vám přejeme pohodové 
svátky a šťastný nový rok!!!

Trenéři:
Slaběňák Libor, mob.: 604 523 790.
Gregárek Petr, mob.: 703 122 722.

ŽÁCI, PODZIM 2023
Družstvo žáků má za sebou poměrně náročný 

podzim. Po třinácti zápasech jsme na osmé příčce 
z celkového počtu 14 týmů. Oproti minulé sezóně, 
která byla perfektní, tolik důvodů ke spokojenos-
ti není. Trápila nás herní nevyrovnanost a někteří 
(zejména mladší!) hráči, měli hodně vlažný pří-
stup k  tréninkům i  zápasům. Snad jim prospěje 
přestávka, uvědomí si, že fotbal je kolektivní sport 
a na jejich liknavost doplácí celý tým, a do zimní 
přípravy nastoupí s chutí. Na druhou stranu jsem 
rád, že se do týmu úspěšně začleňují Marťa Po-
dolan (přešel před sezónou z přípravky) a Honza 
Chovanec (nový hráč).
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Nejlepším střelcem podzimu se stal sucholož-
ský Ronaldinho, velký talent - Tom Velecký. Ve 
třinácti zápasech vstřelil 15 branek (nejlepší stře-
lec soutěže má zatím 19).

Pochvalu zaslouží také Štěpa Machala a Vašek 
Švehlík, kteří reprezentovali OFS Uherské Hradi-
ště na Meziokresním turnaji talentované mládeže 
v Baťově Nominačního utkání. Tohoto turnaje se 
zúčastnil i Max Chovanec, který byl také velice ši-
kovný.

Na jednom z prvních tréninků proběhla tajná 
volba kapitána týmu. Hlasování s přehledem vy-
hrál Franta Gregovský, který se této role zhostil 
velmi zodpovědně, za což mu děkuji.

Co se týče počtu hráčů, tak kluků je sice dosta-
tek, ale často jen na soupisce. V důsledku zranění 
a četných absencí jsme museli sáhnout do kádru 

přípravky. Na pár zápasů nám tak vypomohl Miky 
Gregovský, kterého bych chtěl moc a moc pochvá-
lit za vzorný přístup a bojovnost, s níž předčil vět-
šinu starších kluků. Byl (a věřím, že i nadále bude) 
pro tým velkou posilou! 

S  trenéry přípravky jsme v kontaktu a v prů-
běhu jara bych rád nasadil i  další mladší kluky. 
Jelikož v přípravce není žádný hráč ročníku 2013, 
který by po sezoně přešel do žáků, bude potřeba 
postupně začleňovat mladší kluky (případně děv-
čata). Ti tak budou moct sbírat cenné zkušenosti.

Závěrem bych chtěl poděkovat kolegům z pří-
pravky, Liborovi a Peťovi, za pomoc při organizaci 
domácích zápasů. A dík patří také rodičům, kteří 
ochotně pomáhali s dopravou na venkovní zápa-
sy. Věřím, že na tuto spolupráci navážeme a absol-
vujeme úspěšné jaro 2024

Poděkování Plkotnicím
Moje milé souputnice.
Na konci roku člověk často 

bilancuje posledních 12 měsíců 
života. Vlastně je to jako ve fi l-
mu, v závěru příběhu spolu s ti-
tulky přichází slova díků všem, 
kteří se na díle podíleli. 

A proto i já děkuji všem spří-
zněným duším ženského sboru, 
že jsme spolu mohly pobýt ně-

kolik krásných večerů a  zazpí-
vat si.

Děkuji za milé zprávy a telefo-
náty, které jsem letos od vás do-
stala a moc mě potěšily.

Děkuji všem šikovným a obě-
tavým členkám za nezištnou po-
moc při přípravě jídla na oslavu 
blízké osoby a skvělou snahu po-
těšit oslavence vystoupením. Tak-

též musí zaznít pochvala za pečení 
vdolečků na nejrůznější akce. 

Děkuji za vyrobení a podaro-
vání mě měsíčkovým krémem 
bez zásahu farmaceutického prů-
myslu. Mastička byla skvělá a po-
mohla.

Děkuji za několikero přímluv 
u nejvyššího, modlitbu, myšlenku 
…
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Prostě děkuji za to, že jste! 
A jaké jste?

P - přívětivé, pracovité a  také 
parádně pozitivní k  životu, po-
třebné pro druhé v obci
L - lidské a  to považuji za nej-
vyšší hodnotu, láskyplné, loajál-
ní ke společenství druhých
K -  krásné na těle i na duši, kou-
zelné  svými úsměvy a komedi-
álními projevy
O  -  otevřené svým myšlením, 
odhodlané zvládnout úkol, od-
vážné jít s kůží na trh
T - temperamentní, což u  star-
ších ročníků není vždy samo-

zřejmostí, tolerantní k druhým
N - nenápadné a  přesto nepo-
stradatelné, svými nápady napl-
ňující vždy nejlepší náladu 
I  - inspirující svým inteligent-
ním humorem, který je stále 
inovován
C - citlivě a celistvě fungující or-
ganismus, cíleně se zaměřujíc na 
tradice 
E - energické, empatické a exce-
lující bytosti

Bylo by toho ještě víc ke chvá-
le. Stalo se toho opravdu hodně 
za celý rok. Bylo smutno i vese-
lo. Ve světě všech negativních 

zpráv jsme spolu všichni svorně 
opět odolali skepsi a pesimismu. 
A to je vlastně velice moc. Nikdo 
z nás ze sboru neodešel a cestu 
k nám si noví i  staří známí na-
chází. Dveře mají stále otevřené. 
Nerozlišujeme věk ani pohlaví. 
Ať je to jen na návštěvu nebo 
začlenění do kolektivu. Myslím, 
že pro Suchou Loz je toto komu-
nitní společenství velkým příno-
sem. A to proto, že je nám a také 
všem, kteří nás podporují, spolu  
s písničkou moc hezky.

Děkuji Plkotnice!
Mgr. Jitka Malá, členka sboru

Zprávy z farnosti 
Advent a  Vánoce 2023 v  kostele sv. Ludmily 
v Suché Lozi 
• Příležitost k  předvánoční svátosti smíření 

bude v sobotu 16. prosince 2023 od 14:00 do 
15:30 hodin v kostele sv. Ludmily. 

• Betlém ze slámy bude u fary v Bánově otevřen 
pro veřejnost od 25. 12. 2023 do 2. 1. 2024 
denně od 8:00 do 20:00 hod. Na Štědrý den 
24. 12. bude otevřen po bohoslužbě od cca 
15:30 hod. 

• Vánoční zpívání místních souborů bude ve 
středu 27. prosince v  16:00 hod. v  kostele sv. 
Martina v Bánově

• Živý Betlém bude v  pátek 29. prosince 2023 
v Bystřici pod Lopeníkem. Začne v 14:30 hod. 
před Obecním úřadem. 

• Tříkrálová sbírka bude v naší obci v sobotu 6. 
ledna 2024 dopoledne. 

• Farní ples bude v sobotu 13. ledna 2024 v KD 
v Bystřici pod Lopeníkem. 
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Bohoslužby o Vánocích 2023 v kostele sv. Ludmily v Suché Lozi

Neděle 24. 12. 2023
Štědrý den.

7:30 Bohoslužba ze IV. neděle adventní 

14:30
Bánov!

Vánoční bohoslužba pro rodiny s dětmi a seniory
v kostele sv. Martina v Bánově. 
Pozn. Děti, vezměte si prosím zvoneček.

21:00 „Půlnoční mše sv.“

Pondělí 25. 12. 2023 
Boží Hod vánoční 7:30 Slavnostní bohoslužba Slavnost Narození Páně

Úterý 26. 12. 2023 
Sv. Štěpána 7:30 Bohoslužba ze svátku sv. Štěpána

Neděle 31. 12. 2023 
Silvestr 7:30 Bohoslužba na závěr občanského roku

Pondělí 1. 1. 2024 
Nový rok 10:30 Bohoslužba ze svátku Matky Boží P. Marie

Radostné prožití svátků Ježíšova narození a vše dobré v Novém roce 2024 přeje 
P. Jiří Putala, farář 
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Informace o stavu lesa ke konci platnosti
lesního hospodářského plánu (LHP)

Obec Suchá Loz obhospoda-
řuje lesní porosty na lesním hos-
podářském celku (LHC) 608416 
Obec Suchá Loz o výměře 162,64 
ha a jako většinový spoluvlastník 
i  na LHC 608710 Sdružení sin-
gulárních podílníků Suchá Loz 
o výměře 117,94 ha. K 31.12.2023 
končí platnost stávajícího plánu, 
který bude v následujícím roce po 
schvalovacím procesu nahrazen 
plánem novým. 

Během uplynulých 10 let do-
šlo na obou LHC k zintenzivnění 
lesnického obhospodařování, tak, 
aby byla naplněna podstatná část 
opatření, které plán z části ukládá 
a z části umožnuje. 

Současný stav lesa, který je ob-
hospodařován na základě prin-
cipu lesa věkových tříd, je i  přes 
obnovní zásahy v  posledních le-
tech neustále přestárlý s vysokým 
podílem věkových tříd ve stádiu 
kmenoviny oproti mlazinám, tyč-
kovinám a tyčovinám. Je to dáno 
především hospodařením v  mi-
nulosti na obrovských plochách, 
které byly v přibližně stejnou dobu 
odkáceny a  postupně obnovová-
ny většinou spontánně, přírod-
ním procesem za vzniku pařezin 
v kombinaci s přirozeným zmla-
zením ze semen lesních dřevin 
(forma tzv. nízkého a  středního 
lesa). V  období znárodnění ma-
jetku se pak pod správou státních 
lesů hospodařilo velmi omeze-
ně. Příkladem může být porostní 
skupina 2Ba9 a  2Ca9 – Březina 
(pozn. není původním obecním 
majetkem, ale byla odkoupena od 
velkostatku Uherský Brod), kde 
se prakticky stejnověký porost 
v mýtním věku nacházel na ploše 
cca 58 ha a obnovou se v průbě-

hu platnosti stávajícího plánu tato 
výměra jen o několik hektarů sní-
žila. Podstatou hospodaření lesa 
věkových tříd je těžební vyrovna-
nost, kdy musí les neustále dorůs-
tat, aby z něj měly užitek i násle-
dují generace. Přes různá omezení 
daná lokalizací lesa v CHKO Bílé 
Karpaty a výskytem zdrojů pitné 
vody pro obecní vodovod je tento 
princip uplatňován i zde. 

Z desetiletého těžebního před-
pisu cca 15 000 m3 daného plánem 
se na obou lesních celcích podaři-
lo naplnit téměř 80 % těžebního 
etátu (etát = nepřekročitelná výše 
těžby). Z vytěženého dříví připad-
lo asi 30 % na těžbu nahodilou 
způsobenou především biotický-
mi vlivy (kůrovec a houbová one-
mocnění). Hlavní dřeviny, které 
musely být vytěženy neplánova-
ně, vlivem poškození, představují 
smrk a jasan. V roce 2018 a 2020 
se projevily příznivé podmínky 
pro rojení kůrovce i na smrkových 
porostech v  obecním a  singulár-
ním lese. Kůrovcová kalamita se 
však neprojevila do takové míry, 
jakou můžeme pozorovat v jiných 
částech republiky a byla omezena 
jen drobná ohniska, která se poká-
cením a asanací napadené hmoty 
podařilo včas lokalizovat. Druhou 
dřevinou postiženou častými na-
hodilými těžbami, která postupně 
mizí z  dřevinné skladby porostů 
napříč Evropou je jasan. Zde je 
příčinou odumírání houbové one-
mocnění vodivých pletiv a  koře-
nového systému. Jednotlivé souše 
se vlivem suchého letního období 
objevily i u ostatních dřevin (dub 
v podúrovni, habr, třešeň), nicmé-
ně tento stav výrazně nevybočuje 
z dlouhodobého normálu. Přesto-

že jsou listnaté dřeviny odolnější 
vůči suchu a  doposud se letním 
přísuškům dokážou bránit, je i na 
nich patrné, že jsou nedostatkem 
vody silně stresovány a projevem 
bývá předčasná ztráta listí přede-
vším v  období semenných roků, 
což se projevuje i na tvorbě dřeva 
(užší letokruhy). Výhodou většiny 
lesních porostů v  katastru obce 
Suchá Loz je jejich severní expo-
zice, kde je ztráta vlhkosti o něco 
pomalejší, než na jižně exponova-
ných lokalitách. V souvislosti s kli-
matickými výkyvy z posledních let 
je třeba změnit i strategii obnovy 
lesních porostů a postupovat v co 
největší míře přes podrostní ob-
novní postupy (clonné seče), tak 
aby byl eliminován nadměrný vý-
par vody jako u holosečí a mladé 
porosty byly chráněny před sil-
ným osluněním a úpornou buření 
(trávy a byliny vyčerpávající lesní 
půdu na obnovovaných plochách 
a konkurující mladým lesním dře-
vinám). 

V  průběhu uplynulých 10 let 
bylo na obou LHC obnoveno cca 
21 ha lesních porostů převážně 
v mýtním věku. Malá část porostů 
byla zalesněna (uměle vysázena) 
jako následek vzniku holin po ků-
rovci nebo plošném rozpadu jasa-
nových porostů. Z dřevin jsou vy-
sazovány především listnáče (dub, 
buk, javor, lípa, olše, jilm), které 
jsou na plochách doplněny ná-
letem dřevin z okolních porostů. 
Veškeré výsadby i  uvolněné při-
rozené zmlazení je nutno oplotit 
před srnčí a dančí zvěří a udržet 
oplocení alespoň 4-5 let funkční. 
Vysoké početní stavy zvěře obec-
ně představují největší problém 
se zajištěním lesních porostů (od-
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rostením jedinců mimo vliv zvěře 
a buřeně) a  i přes intenzivní od-
lov v posledních letech jsou škody 
stále významné (okus letorostů 
zmlazovaných dřevin mimo oplo-
cenky je považováno za škodu). 

K  efektivnímu lesnickému 
hospodaření přispívá do jisté míry 
i vybudování dopravní infrastruk-
tury v  podobě zpevněných les-
ních cest. V roce 2023 byla zpro-
vozněna první část páteřní lesní 
cesty „Březina“, která by měla po 
fi nalizaci navazovat na asfaltovou 
cestu v Losoch a v konečné části 
se napojovat na silniční komu-
nikaci v  lokalitě Okluk. Přestože 

zpevněná lesní cesta slouží pře-
vážně k odvozu dřevní hmoty, je 
využívána myslivci, turisty a  je 
rovněž zanesena do mapových 
portálů složek integrovaného zá-
chranného systému. V roce 2022 
byl v  lokalitě Vinohrádky vybu-
dován sklep ve svahu, založiště, 
které slouží šetrnějšímu zacházení 
se sadebním materiálem lesních 
dřevin v  období mezi dovozem 
z  lesní školky a výsadbou – pro-
dlužuje se vegetační klid, zlepšuje 
ujímavost a  snižují se tak ztráty 
v prvním roce po zalesnění. 

K  roku 2024 přibude obci do 
správy dalších téměř 15 ha les-

ních pozemků, většinou rozptý-
lených, tzv. řemenových parcel, 
které v průběhu 10 let odkoupila 
od drobných vlastníků a bude na 
nich hospodařit. Zájmem obce 
je přikupovat lesní pozemky i do 
budoucna a sdružovat je ve větší 
celky.

Z  fi nančního hlediska jsou 
rozpočty na lesnickou činnost 
převážně vyrovnané, kdy příjmy 
z prodeje dřevní hmoty a dotace 
jsou zpětně investovány do pěs-
tební činnosti a  materiálu sou-
visejícím s  ochranou lesa nebo 
právě s  budováním lesnického 
zázemí a infrastruktury.

ČINNOST V SDH

Rok nám už běží po cílové rovince. Pro nás ha-
siče nastal čas připravit adventní výzdobu v  obci. 
Adventní věnec jsme pro letošní rok odekorovali do 
fi alové barvy.

Vykonat technickou pomoc v čase průvodu obcí 
krojovaných z Kateřinské zábavy se pro nás stalo už 
samozřejmostí. 

Naše první letošní účast na Mikulášském jarmar-
ku s prodejem svařeného vína nás obohatila o další 
zkušenosti a poznatky. Vznikl i nový nápad na dal-
ší adventní výzdobu v obci. Snad se nám podaří ji 
v příštím roce realizovat.

Obecnímu úřadu Bánov děkujeme za pomoc se 
zprostředkováním jehličnanu. Letošním dárcem je-
dle se stali manželé Vrbovi, kterým taky patří velké 
díky.

Díky rovněž za spolupráci místní-
mu podnikateli M. Pokornému, který 
má ve svém vozovém parku nákladní 
automobil s  hydraulickou rukou. Ká-
cení, transport a  ustavení jehličnanu 
šlo jako po másle.

Díky milému gestu, které projevi-
li ženy z  místního spolku Plkotnice 
a další protagonisté, kteří se vzdali ho-
noráře z vystoupení na Živém betlému 
26.12.2021, a  to ve prospěch dalšího 
rozšíření adventní výzdoby v naší obci. 
Členové SDH za něj letos nakoupili 
koule a zvonky z polystyrénu. Od letoš-
ního roku bude v parku Vánoční stro-
meček působit ozdobeně i přes den.

Vánoční strom je letos přihlášen do dvou sou-
těží. 

Ve Slováckém deníku o  nejkrásnější vánoční 
strom okresu Uherské Hradiště a  pokud redakce 
CNN Prima NEWS naši fotografi i zahrne mezi 10 
nejzajímavějších, jak jsme ho nazdobili právě v naší 
obci, pak budete moci pro něj hlasovat, že je ten nej 
z celého Česka. 

Na závěr děkujeme všem lidem dobré vůle za fi -
nanční i morální podporu, spoluobčanům za štěd-
ré přispění železného šrotu. Věříme, že nám zacho-
váte i nadále přízeň.

Přejeme všem klidné prožití svátků Vánočních 
a pevné zdraví v roce 2024.

Členové Sboru dobrovolných hasičů Suchá Loz
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Obl ast  bánovské farnosti od 10. do 13. století
(na pokračování)

PRVNÍ PÍSEMNÉ ZPRÁVY V 11. STOLETÍ
Rok 1048 – osada Na brodě
Nejstarší písemná zpráva z okolí bánovské far-

nosti se zmiňuje o osadě Na brodě, u které stáva-
la celnice, na níž se vybíralo mýto na cestě mezi 
Uhrami a Moravou. Za dalších více než 200 let je 
v okolí této osady vystavěno město Uherský Brod. 

Tato zmínka se pojí k  roku 1048, kdy kníže 
Břetislav I. daruje rajhradskému kostelu sv. Petra 
a Pavla mimo jiné i desetinu brodského mýta. Ori-
ginál listiny se nedochovaly a tato zpráva pochází 
z  falza neboli pozdějšího opisu originální listiny, 
jenž vzniklo ve 13.století. 

Nejstarší dochovaná originální listina se zmín-
kou o sadě Na brodě je listina olomouckého bisku-
pa Jindřicha Zdíka z roku 1141, o které bude zmín-
ka později.

Rok 1090 hrad Bánov
O  první písemnou zmínku z  oblasti budoucí 

bánovské farnosti, se postaral první český kroni-
kář a děkan pražské kapituly Kosmas. Zpráva po-
jednává o hradu Bánov, který popisuje jako nově 
vybudovaný. Podrobněji pak popisuje události 
roku 1091. Po neúspěšném vojenském odboji proti 
svému otci českému králi Vratislavovi II., utíká bu-
doucí český kníže Břetislav II. i  se svou družinou 
do Uher. Kosmas celou situaci popisuje takto:

 „I nemeškali a sebrali všechen dobytek i všech-
ny otroky, a  přes dva tisíce bojovníků odtáhlo 
s knížetem Břetislavem ke králi panonskému. Král 
Vladislav, znaje se k němu jako ke svému příbuzné-
mu, vlídně ho přijal a vzkázal jeho bojovníkům za 
bydliště Bánov blízko hradu Trenčína. Toto místo 
leží uprostřed lesů a v horách a jest velmi vhodným 
a bohatým lovištěm. Potrava a jiné životní potřeby 
byly jim z rozkazu králova dodávány ze sousedních 
krajin; Břetislava samého s několika druhy nechal 
král u sebe v radostech dvora královského“ (Kos-
mova kronika, kniha druhá, XLVII, str. 137).

Setkání na Luckém poli 1099
Oblast Lucka, byla i oblastí setkávání na nejvyš-

ší mocenské úrovni. Po nástupu nového českého 
nebo uherského panovníka k moci, došlo v  tom-
to hraničním území k  setkáním, na kterých obě 

strany stvrzovaly mír mezi zeměmi. Nám se díky 
Kosmovy dochovaly zmínky pouze o střetnutí, jež 
proběhly za jeho života.

O tom, že Kosmas o tomto kraji pouze nepsal, 
ale ho i  několikrát navštívil, dosvědčují mnohé 
zprávy. Ve zmiňovaném roce 1099 se zde objevuje 
dokonce dvakrát.

Nejprve v  květnu doprovází Kosmas delegaci 
knížete Břetislava II., který se vydal s vojskem na 
Moravu. Břetislav zde nechává přestavět hrad Po-
divín a ve vsi Slivnici slavil svatodušní svátky. Poté 
uzavírá mír se svým druhým bratrancem uher-
ským králem Kolomanem I. 

„Setkal se potom s králem panonským Koloma-
nem na poli, jenž se slove Lučsko, a dlouho spo-
lu rokovali, dohodujíce se k  dohodě obou stran. 
A davše si navzájem nesmírné dary, obnovili staré 
smlouvy přátelství a míru a stvrdili je přísahami“ 
(Kosmova kronika, kniha třetí, IX, str. 152).

Podruhé prochází Kosmas Luckem v  červnu, 
a to po boku nově konsekrovaného (vysvěceného) 
pražského biskupa Heřmana, jenž procházel skr-
ze „campo, qui dicitur Lusco“. Celá výprava vyšla 
z  uherské Ostřihomi a  přes Lucko směřovala do 
Čech.

„Tam doporučil kníže Břetislav svého zvolence 
jáhna Heřmana arcibiskupu Serafi novi k vysvěcení. 
Ten, přišed do svého sídla, hradu Ostřihomu, v čas, 
kdy se koná svěcení na kněžství, dne 11. června, 
vysvětil ho na kněze a rovněž mne, ač nehodného, 
povýšil k téže hodnosti“ (Kosmova kronika, kniha 
třetí, IX, str 152).

Literatura:
Kosmas. 1975: Kosmova kronika česká. Praha: 

Svoboda.
Kouřil, P. – Galuška, L. – Mitáček, J. 2008: Vý-

chodní Morava v 10. – 14. století. MZM.

Obrázky:
Děkan Kosmas (1045–1125; zdroj: https://cs.wi-

kipedia.org/wiki/Kosmas)
Hrad Bánov, možná podoba hradu ve vrchol-

ném středověku, (zdroj: https://www.slovacko.cz/
misto/banovsky-hrad/)
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OPOMÍJENÁ JÍDLA A ZVYKY
Vánoce v dobách minulých 

Vánočka

V  adventní době, obzvláš-
tě po Mikuláši, se začínají děti 
těšit na dárky a  rodičové jsou 
zase plni starostí co dětem o Vá-
nocích podarovat. V  dřívějších 
dobách to však nebyly drahé 
hračky jako dnes, ale ve větši-
ně rodin byl jediným dárkem 
pouhý stromeček. Ten musel 
být vždycky i  těch nejchudob-
nějších rodinách. V  adventním 
období chodili lidé brzy ráno 
do kostela na mši svatou zvanou 
„roráty“, která začínala již v šest 
hodin. Často nebyla zavedena 
elektřina, takže nebylo veřejné 
osvětlení. Proto lidé museli ve-
čer, v noci a také časně ráno i do 
kostela chodit s  petrolejovými 
lucernami, aby viděli na cestu. 
A protože často pořádně mrzlo, 
nejen venku, ale i v kostele, no-
sili se v  tomto období kožichy, 
které se staly i  součástí kroje. 
Ženské kožichy byly v přirozené 
světlé barvě, mužské byly hnědé. 

Děti chodily na „roráty“ s ba-
bičkami nebo s rodiči. Jeden z ro-
dičů však zůstával vždy doma, 
aby pokludil dobytek. Děti, které 
bydlely blíže kostela, šli po skon-
čení „rorátů“ na snídani domů 
a pak po snídani do školy. Některé 
děti bydlely dále od kostela, proto 
nemohly posnídat doma. Nosily 
v tašce hrníček do kterého dostaly 
na faře bílou kávu a rohlík. 

Když se přiblížilo vánoční ob-
dobí pekly se vánoční oplatky pro 
celou rodinu. Těmito oplatky se 
zahajovala večeře o Štědrém dnu. 
Oplatky se pekly z řídkého těsta 
z  mouky a  vody, tj. bez dalších 
příměsí. Pekly se kus po kuse ve 
zvláštní formě ve tvaru velkých 
plochých kleští na přímém ohni 
uvnitř sporáku. 

Štědrý večer začínal večeří už 
v  16 hodin. Štědrovečerní stůl 
nebýval tak bohatý jako dnes. Ve-
čeře začínala modlitbou růžence. 
Po ní se jedl oplatek potřený me-

dem, pak následovala fazulová 
polévka s lokšama a hlavním jíd-
lem byla krupice sypaná skořicí 
s  cukrem a  omaštěná máslem. 
Nakonec byl makový, ořechový 
a jablkový závin a sušené a uva-
řené ovoce (trnky, hrušky, jabl-
ka). Při podzimní sklizni trnek 
ze zahrad se zavěsilo do studně 
několik větviček a toto ovoce pak 
vydrželo čerstvé až do Vánoc. Ve-
čeře se zakončila šípkovým a by-
linkovým čajem.

Pak se zapálily svíčky na 
stromku a  zpívaly se koledy. 
V mnoha rodinách se podle sta-
rého zvyku rozkrajovala jablíčka. 
V  řezu jablek se objevil křížek 
nebo hvězdička. Říkalo se že kří-
žek znamená příchod potíží, ne-
moci nebo dokonce smrt. Hvěz-
dička znamenala štěstí, zdraví 
a dlouhý život. Podobných zvyků 
bylo více, např. házení střevícem, 
lití olova nebo věštění v  zamrz-
lém potoku. 

25 dkg mouky polohrubé, 25 dkg mouky hladké
10 dkg krystalového cukru, 4 dkg droždí
15 dkg másla, mléko, 2-3 žloutky, sůl, vanilkový 
cukr, smetana (může být nahrazena mlékem), 
hrozinky, mandle
1 celé vejce na potření vánočky
 Tuk na vymazání plechu (ale lepší je péct na pe-
čícím papíře)

Postup: 
Mouku prosejeme a dáme na teplé místo na-

hřát. Do hrnku rozdrobíme droždí, přidáme část 
cukru, malé množství mouky a  trochu teplého 
mléka. Vytvořili jsme tak kvásek, který necháme 
nakynout. Do mouky vlijeme rozpuštěné máslo, 
přidáme žloutky, sůl, cukr, vanilkový cukr, vlijeme 
vykynutý kvásek a přidáme podle potřeby vlažné 

mléko nebo smetanu. Vše důkladně mícháme tak 
dlouho až se na těstě vytvoří puchýřky a nelepí se 
těsto na vařečku. Nakonec vmícháme podle chuti 
hrozinky. Nádobu s  těstem pak zakryjeme a  ne-
cháme dobře vykynout. 

Po vykynutí těsto rozdělíme na devět dílů. Zá-
kladní část vánočky pleteme ze čtyř dílů, střední 
část ze tří dílů a vrchní točíme ze dvou dílů. Tuto 
vrchní část uděláme poněkud delší a  její konce 
podsuneme kousek pod vánočku. Aby se nám jed-
notlivé prameny při pečení nerozjely, zpevníme 
vánočku tak, že zapíchneme párátka nebo kousky 
špejlí do hřebenu vánočky. Vánočku pak potřeme 
rozšlehaným vejcem, přizdobíme mandlemi nebo 
ořechy a  necháme ještě chvíli kynout. Nakonec 
zvolna pečeme při 1700 C asi 30-40 minut do zla-
tova. 
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Pokud by chtěl kdokoliv z řad občanů přispět nějakým článkem, oznámením, fotografi ckou doku-
mentací, prezentovat zde svoji uměleckou tvorbu nebo také pokud by měl někdo připomínky, výtky, 
změny, co se týká podoby listů, kontaktujte redakci SL prostřednictvím e-mailové adresy listy@sucha-
loz.cz. Rádi poskytneme prostor i dalším spoluobčanům a jsme otevřeni iniciativním nápadům. 

Vaše redakce

Při příležitosti vydání posledního čísla roku 2023 bychom rády poděkovaly všem spoluredaktorům 
za příjemnou spolupráci, Evě Odstrčilíkové za iniciativní tvorbu rozhovorů, Zdeňkovi Odstrčilíkovi 
a Antonínovi Vystrčilovi za poskytování fotografi í z pořádaných akcí. Nejen jim, ale i všem spoluobča-
nům přejeme příjemné prožití Vánoc a šťastné vykročení do roku 2024. Těšíme se na další spolupráci 
v nadcházejícím roce nejen při tvoření Sucholožských listů, ale i při jiných akcích v obci, u kterých se 
budeme potkávat. 

Vaše redakceIN
ZE

RC
E

Vánoce - pohodový čas?

A je to tu zas,
přichází vánoční svátky.
ten kouzelný úsměvů a dárků čas,
ale také úvaha - budu mít po novém roce na pravidelné splátky?

Nová světelná výzdoba, obecní strom jak z pohádky,
hasiči jsou šikovní, vybojoval své druhé místo.
Teď není čas na výčitky obecňákům či na hádky!
Vše co máme, máme díky nim - raději zadělejme na linecké a perníkové těsto.

Jdu po ulici, spoustu lidí čeká v řadě, asi na busíka?
Ponuré počasí, plný obchod lidí.
A né, zdání mě klame, to oni čekají na Dujsíka
až doveze sem čerstvé ryby.

Účetní p. Rezková u pokladny právě nákup platí,
do tašky dává zakoupené kořisti,
než se na obecní úřad za chvilečku vrátí a vyhlásí:
„Petr Dujsík Vám u obchodu ryby na požádání vykuchá a očistí“.

V peněžence hledám drobné ať koupím pamlsek pro kočky.
I Pulirapid je k Vánocům třeba!
Zas čekají mě s hadrem a kýblem doma točky
i když si říkám, že opět špinavé okna snad tolik neva.

Raději mějme ten advent klidný a svátky v kruhu rodiny,
tento kouzelný čas prožijme v pohodě a v klidu.
Vždyť Štědrý den není důvod k šůrování jediný,
raději si dejme předražený bramborák s punčem u stánku a buďme celý rok, 
nejen o Vánocích, přívětiví k ostatnímu lidu.
                                                                                                                                                       eo
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